
 

 

 
 

 

Astăzi este o zi importantă pentru unitatea europeană.  
 
În această dimineață, Parlamentul European a avut onoarea de a-l primi pe 
președintele Zelenski – un adevărat exemplu al bravurii, curajului și rezilienței 
poporului ucrainean. Președintele Zelenski a luat cuvântul în hemiciclul nostru, 
dar cuvintele sale au rezonat în întreaga Europă. A fost un mesaj puternic de 
unitate, care ne-a reamintit că lupta pentru Ucraina nu este doar o luptă pentru 
teritoriu, ci și una pentru apărarea valorilor noastre comune.  
 
A trecut un an de când Rusia a invadat ilegal Ucraina suverană și independentă. 
Putem fi mândri de solidaritatea noastră deplină cu poporul ucrainean.  
 
Dar războiul din Ucraina continuă. Nu putem lăsa să se instaleze apatia față de 
acest război - este tocmai ceea își dorește Kremlinul: să ne epuizăm sistemele și 
să ne pierdem răbdarea.  
 
Ucraina are în continuare nevoie de mai mult sprijin.  
 
Ucraina are nevoie de arme. În această nouă etapă a războiului, va fi nevoie de 
mai mult armament greu: tancuri, avioane de luptă și sisteme de apărare cu rază 
lungă de acțiune. Iar noi trebuie să acționăm rapid în fața acestei necesități.  Nu 
este momentul să ne culcăm pe lauri. 
 
Prin acțiunile noastre, putem contribui la instaurarea păcii. A păcii și a 
demnității. A păcii și a libertății. A păcii și a justiției.  
 
Ucraina este Europa. Anul trecut, am luat decizia istorică de a le acorda Ucrainei 
și Moldovei statutul de țări candidate la UE. Nu a fost doar un act simbolic, ci o 
recunoaștere fermă a faptului că locul Ucrainei este în Uniunea Europeană. 
Trebuie să fim pregătiți să trecem de la cuvinte la fapte. Ucraina a făcut progrese 
remarcabile în ceea ce privește ritmul reformelor sale. Și sper ca negocierile de 
aderare să poată începe cât mai curând, cu condiția ca Ucraina să îndeplinească 
toate criteriile necesare. 
 
Anul care a trecut ne-a demonstrat și că putem să ne unim forțele pentru a face 
față dificultăților pe care le implică mișcările masive de persoane. Am 
demonstrat împreună că avem această capacitate. 
 



 

 

 
 

An după an, legislatură după legislatură, migrația este o provocare recurentă 
pentru noi toți. Totuși, nu am reușit să cădem de acord asupra unei abordări 
durabile pe termen lung.  
 
Știu că fiecare dintre noi este tentat să găsească o soluție de unul singur. 
Autocrații știu acest lucru. Cinicii mizează pe asta. Dar tocmai în aceste momente 
dificile trebuie să rezistăm tentației.  
 
Un lucru este clar pentru mine: anumite provocări necesită un răspuns 
european. Și chiar dacă sunt complexe și multidimensionale, trebuie – și putem 
– să găsim acorduri pe termen mai lung. 
 
Pactul european privind imigrația și azilul este un pas concret în acest sens:  
 

 Recent, au avut loc numeroase discuții despre întărirea frontierelor 
noastre externe – și pe bună dreptate. Dar trebuie să nu uităm că putem 
începe deja să abordăm aceste aspecte, menținând, în același timp, 
integritatea spațiului Schengen, prin intermediul unui acord referitor la 
Regulamentul privind procedurile de azil și la procedura de screening.  
 

 Am vorbit împreună despre rezolvarea problemelor legate de deplasările 
secundare și despre solidaritatea efectivă. Aceste întrebări ar putea găsi 
un răspuns în acordurile privind Eurodac și Regulamentul privind 
gestionarea situațiilor legate de azil și migrație.  
 

 De asemenea, am discutat despre dimensiunea externă și despre 
eforturile noastre în legătură cu principalele țări terțe. Iar această discuție 
este deja prevăzută în Regulamentul privind gestionarea situațiilor legate 
de azil și migrație.  Trebuie să discutăm mai mult și despre returnări. Prea 
puține persoane care ar trebui și ar putea fi returnate în siguranță încă nu 
sunt. Acest lucru este dificil de explicat cetățenilor noștri. Este loc de mai 
bine. Putem garanta că resursele noastre sunt destinate celor care au cea 
mai mare nevoie de ele.  
 

 Pactul privind migrația poate să meargă chiar și mai departe de toate 
aceste considerații. În general, el ține seama și de situațiile de criză, de 
forță majoră și de alte circumstanțe neprevăzute.  

 
De aceea, nu putem renunța să ne concentrăm pe finalizarea reformei cadrului 
legislativ privind azilul și migrația înainte de sfârșitul acestei legislaturi.  



 

 

 
 

 
Acesta este angajamentul pe care Parlamentul European și cele cinci președinții 
prin rotație ale Consiliului și l-au asumat față de cetățenii europeni în luna 
septembrie a anului trecut. Orice dezbatere în afara acestui cadru nu va face 
decât să amâne sau chiar să împiedice această reformă. 
 
Nu avem timp de pierdut. Este imperativ ca negocierile dintre cei doi colegiuitori 
să înceapă în următoarele luni, pentru a dispune de suficient timp pentru a găsi 
un echilibru corect și o abordare umană și echitabilă față de cei care au nevoie 
de protecție. Această abordare trebuie să fie fermă cu cei care nu sunt eligibili și 
severă cu cei care exploatează persoanele cele mai vulnerabile de pe planeta 
noastră.  
 
Și știți, la fel de bine ca și mine, că migrația este doar una dintre provocările cu 
care se confruntă Europa în prezent. În această perioadă de instabilitate globală, 
de inflație ridicată, în care prețurile la energie sunt mari, industriile în dificultate, 
iar facturile gospodăriilor dureros de mari, trebuie să mizăm pe cel mai mare atu 
al nostru.  
 
Anul acesta, sărbătorim 30 de ani de la crearea pieței unice. În această perioadă, 
au fost create mai multe oportunități pentru cetățeni, întreprinderi și 
consumatori decât ne-am fi putut imagina vreodată. Faptul că suntem cea mai 
mare piață unică democratică din lume, ne-a consolidat poziția la nivel mondial. 
Chiar și într-un moment în care modelul nostru european este pus sub semnul 
întrebării. Stabilim în continuare standarde mondiale. Pentru că se știe că 
modelul nostru bazat pe societăți și piețe deschise funcționează.  
 
Europa are mult mai multe de oferit decât ne dăm seama. 
 
Putem valorifica acest lucru. Să accelerăm investițiile în Europa, pentru a 
readuce economia europeană pe o traiectorie stabilă de creștere și pentru a 
deveni și mai competitivi. Nu trebuie să reinventăm roata – finanțarea 
NextGenerationEU este încă disponibilă, iar o revizuire a cadrului financiar 
multianual ne va permite să redistribuim fondurile în tranșe care au fost mai 
puțin prioritare în momentul negocierilor.  
 
Săptămâna trecută, s-a raportat că firmele din domeniul energiei și electricității 
au înregistrat profituri record în 2022. Acum este momentul să insistăm pe ideea 
unui impozit pe veniturile excepționale.  
 



 

 

 
 

Știu că a fost adoptată deja o decizie în acest sens, dar, dacă ne gândim că o 
singură companie din domeniul energiei a realizat venituri suplimentare de 
aproximativ 40 de miliarde de euro, într-un moment în care cetățenii și 
întreprinderile au nevoie de sprijin, este clar pentru mine că mult mai multe 
asemenea companii trec pe sub radar.  
 
Cele mai recente previziuni arată că Uniunea Europeană va putea pune la 
dispoziție mai multă energie din surse regenerabile în următorii cinci ani decât 
a putut să o facă în ultimii 20. Necesitatea acestei tranziții nu reprezintă o 
amenințare, ci o oportunitate.  
 
În această dimineață, Parlamentul și-a adoptat poziția cu privire la Regulamentul 
UE privind gazele naturale și cu privire la ultimul dosar important al pachetului 
„Pregătiți pentru 55”, Directiva privind performanța energetică a clădirilor. Ne 
aflăm în ultimele etape ale pregătirii cadrului de reglementare necesar pentru 
tranziția asupra căreia am convenit în Legea europeană a climei.  
 
Uniunea Europeană ar trebui să încerce să obțină un avantaj competitiv la nivel 
mondial respectându-și valorile democratice și aplicând agenda sa privind clima 
cu ajutorul cadrului său de reglementare conceput pe măsură.  
 
Și, în acest demers, ceea ce am afirmat în decembrie rămâne valabil: trebuie să 
evităm să ne lăsăm antrenați pe panta alunecoasă a unei întreceri pentru primul 
loc la protecționism. Nu trebuie să rămânem blocați în această paradigmă. 
Economia noastră a crescut de-a lungul anilor tocmai pentru că am urmărit 
contrariul. 
 
Modul nostru de a face lucrurile funcționează. 
 
Acest lucru este valabil și în ceea ce privește eforturile noastre de a spori 
integritatea, independența și responsabilitatea instituțiilor noastre. În acest 
sens, mă bucur să vă informez că ieri seară am adoptat primele noastre măsuri 
și sunt încrezător că vom continua să restabilim încrederea în Parlament și în 
proiectul nostru. 
 
În fine, permiteți-mi să îi aduc un omagiu lui Nicos Anastasiades, care își va 
încheia în curând mandatul de președinte al Ciprului și va preda, după 10 ani, 
ștafeta. Vă mulțumim pentru angajamentul față de proiectul nostru european, 
față de pace, și pentru tot ceea ce ați făcut pentru stabilitatea regională în 



 

 

 
 

ultimul deceniu. Cel care vă va succeda va avea sarcina grea de a se ridica la 
înălțimea dumneavoastră.  
 
Vă mulțumesc. 
 


